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LUKIJALLE

On kulunut kymmenen vuotta Pori I Zontakerhon ensimmäisen historiikin valmistumisesta. Se

esitteli neljänkymmenen vuoden ajalta kerhomme toimintaa. Tämä Historiikki 2 sisältää

viimeisen kymmenen vuoden, vuosien 2003–2013, tapahtumat. Aikaa on kulunut melko paljon,

mutta varsinkin naisten ja lasten ongelmat ovat edelleen samanlaisia. Uskomme työmme

kuitenkin tuottavan helpotusta arkipäivään ainakin joillekin vaikeassa elämäntilanteessa

oleville. Kaikilla elollisilla on oikeus hyvään elämään. Jokaisen lapsen pitäisi voida joskus

elämänsä aikana kokea tunnelma, jonka Eino Leino on kuvannut runossaan Nocturne

"Ruislinnun laulu korvissani...tähkäpäiden yllä täysikuu...kesäyön on onni omanani...tuoksut

vanamon ja varjot veen.. niistä sydämeni laulun teen".

Porissa 22. päivänä maaliskuuta 2014, vuosi 50-vuotisjuhlan jälkeen

Historiikkitoimikunta



5

PUHEENJOHTAJAN PUHEENVUORO

Juhlapuhe 50-vuotisjuhlassa  - Pirjo Aaltoväre, puheenjohtaja 2011–2013

Mukavaa juhlailtaa arvoisat Zonta-siskot ja
juhlavieraat!

Olen ollut Zonta kohta kuusi vuotta, enkä enää luopuisi
teistä; olen kasvanut zontaksi koko sydämestäni.
Kiitos siitä Sirkalle, kummilleni. Kiitos past governor
Maijalle, josta on tullut minulle ystävä – unohtumattomat
matkakokemukset yhdistävät. Kiitos Erja, past presidentti,
sinulla riittää zonta-spiritiä, kannustusta ja uusia ajatuksia.
On ollut ilo tutustua myös sinuun governor Marja – on
meille kunnia, että olet täällä.

Juhlapaikkamme tarjoaa 450-vuotiaan Porin parhaat ja
arvokkaimmat puitteet juhlallemme. Tällä rakennuksel-
lakin on ikää jo kunnioitettavat 171 vuotta.  Kaupunki-
kuvassa ja rakennuksissa ikä näkyy, palvelujärjestöissä
ikä tuo näkemystä ja kokemusta.

Zonta International on tehnyt työtä lähes 100 vuotta parantaakseen naisten ja tyttöjen
oikeudellista, poliittista, yhteiskunnallista, taloudellista, koulutuksellista, terveydellistä ja
ammatillista asemaa globaalisti. Samaa työtä on tehty piiri 20:ssä, Suomessa ja omassa
kerhossamme, jonka 50-vuotista taipaletta olemme nyt kokoontuneet juhlimaan.

Kerhomme vanhoja pöytäkirjoja lukiessani, n. 30 vuoden takaa, pohdinnat ja päätökset
koskettivat pitkälti samoja asioita kun nyt, samoin vuosibudjetti oli samansuuruinen – silloin
tosin markkoina.

Haasteet ja palvelumme kohteet ovat vuosikymmenien aikana muuttuneet - voisiko sanoa -
taistelusta köyhyyttä vastaan taisteluksi väkivaltaa ja tappavia tauteja vastaan, köyhyyttä
edelleenkään unohtamatta. Rahalla saa paljon hyvää, mutta kaikkeen auttamiseen ja
palveluun emme tarvitse rahaa – toimintamme suuntaus onkin tulevaisuudessa vaikuttaminen.

Zonta Internationalilla on vaikuttamisen mahdollisuus YK:ssa kansalaisjärjestöjen (NGO)
valiokunnissa, joissa he osallistuvat lakien valmisteluun vaikuttamalla niiden sisältöön ja
antamalla lausuntoja. Zonta Internationalilla on neuvottelevan jäsenen asema myös Euroopan
neuvostossa.

Zonta International ja sen rahastoja hallinnoiva Zonta International Foundation, voittoa
tavoittelematon säätiö (ZIF), on luotettava yhteistyökumppani, jolla on erityissuhteet YK:n ja
sen alajärjestöjen kanssa.

Tämän kaiken me jäsenet tiedämme - historian ja toimintamme periaatteet.
Meillä on myös suunnitelmia tulevaan:

- Zontat lisäävät globaalia ja lokaalia tietoisuutta naisten asemasta, naisiin ja
  tyttöihin kohdistuvan väkivallan vastustaminen on keskeistä

- Zontat lisäävät näkyvyyttä globaalisti ja lokaalisti jäsenten kesken

- Zontat vahvistavat itseään järjestönä, jonka jäsenet ovat sitoutuneet naisten
  kaikkinaisten oikeuksien toteuttamiseen.

- Naisten johtajuutta tuetaan - pitämällä mm. esityksiä jäsenten järjestämissä
  tilaisuuksissa, esimerkkinä Suomi Areenan tilaisuudet
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- Palvelutoimikuntamme keskeinen tavoite on edelleen ikäihmisten
  yksinäisyyden vähentäminen ja ikäihmisten oikeuksien toteutumisen tukeminen

Muistan aina, ja minuun teki hyvin suuren vaikutuksen eräässä piirikokouksessa Helena
Rannan sanat: Jos kärsimyksellä olisi kasvot, ne olisivat naisen kasvot. Siksi on erittäin helppo
yhtyä Zonta Internationalin visioon, joka on – niin uskon - lähellä meidän jokaisen sydäntä ja
ajatuksia:

Zonta Internationalin jäsenet näkevät tulevaisuuden maailman sellaisena, missä naisten
oikeudet tunnustetaan ja missä jokaisella naisella on oikeus toteuttaa itseään kykyjensä
mukaan. Sellaisessa maailmassa jokainen nainen on lukutaitoinen ja hänellä on oikeus
koulukasvatukseen, terveydenhuoltoon, juridisten ja taloudellisten resurssien käyttöön tasa-
arvoisesti miesten kanssa. Sellaisessa maailmassa kukaan nainen ei elä väkivallan pelossa.

Meidän, Pori I Zontakerhon, ei tarvitse hävetä toimintaamme tai saavutuksiamme. Teemme
arvokasta työtä jäsentemme ajankäytön ja varallisuuden sallimissa puitteissa.  Ajatuksia ja
suunnitelmia on paljon – jos osakin toteutuu, olemme tehtävämme ja haasteemme hoitaneet.
Keväällä jatkamme 50-vuotisen taipaleemme juhlimista - ei niin virallisissa puitteissa.
Tänään on juhlan aika: Malja naisille ja naisenergialle ja juhlallemme!
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TOIMINTA

Vuonna 1919 perustettu Zonta International on maailmanlaajuinen palvelujärjestö, joka tekee
työtä parantaakseen naisten ja tyttöjen oikeudellista, poliittista, yhteiskunnallista, taloudellista,
koulutuksellista, terveydellistä ja ammatillista asemaa globaalisti ja paikallisesti. Sen 30 000
jäsentä kuuluvat 1 200 kerhoon 67 maassa. Suomi ja Viro muodostavat Piirin 20, joka on
jaettu kuuteen alueeseen (Area). Piiriin 20 kuuluu kaikkiaan 64 kerhoa, joista neljä on Virossa.
Pori I Zontakerho kuuluu alue neljään. Lähitulevaisuudessa piiri käynnistää ensimmäisen e-
Clubin. Jäseniä piirissä on noin 1 740. Zonta Internationalin ylin päättävä elin on joka toinen
vuosi pidettävä Convention. Tähän maailmanlaajuiseen yleiskokoukseen osallistuvat kaikki
kerhot delegaattiensa tai proxyn välityksellä. Conventionissa valitaan uusi kansainvälinen
hallitus ja päätetään järjestöä koskevien sääntöjen muutokset, seuraavan kaksivuotiskauden
toiminnan painopisteet ja kansainväliset palvelu ja stipendiohjelmat sekä Zonta International
Foundationin rahalliset tavoitteet. Vuonna 1985 perustettu Zonta International Foundation on
Zonta Internationalin virallinen hyväntekeväisyyssäätiö, joka tekee tunnetuksi ja ylläpitää sen
globaaleja palvelu- ja kansalaistoimintaan liittyviä ohjelmia.

Pori I Zontakerhon kuukausikokoukset pidetään Suomalaisella Klubilla joka kuukauden
toinen torstai alkaen kello 18.30. Vaihtelevasti on kokouksia myös jäsenten työpaikoilla, tai
tutustutaan muuten mielenkiintoisiin kohteisiin. Hallituksen avuksi valitaan vuosittain
toimikuntia suunnittelemaan ja koordinoimaan toimintoja ja tapahtumia, mm. talous-, valinta-,
palvelu-, stipendi-, ohjelma- ja juhlatoimikunnat sekä Amelia Earhart -toimikunta.

Kuukausikokousten yhteydessä on tutustuttu mm. jäsenten työpaikkoihin. Tutuiksi ovat tulleet
myös mm. Hyvinvointi Center, Kallon Paviljonki, Vuojoen kartano, Café Hellman, Kotiseututalo
Kahari, Sokos Hotel Vaakuna, kaupungin ravintoloita, Galleria Angelo, Kai-Pir Tuote, Laitakarin
Merihelmi ja Kaljaasi Ihana, Kullaan Joutsijärven maisemat ja Winnovan sauna, Tenhon tila,
Porin Hammaslääkäripalvelu, Massin Maja, Satakunnan Museo, Pori Energia, Aittaluoto,
Lastenpuoti Tintti, Porin kaupungin Vähä-Katavan sauna, Yyterin Kylpylähotelli, Meri-Porin
lintutornit ja -vedet, Sieniseuran kerhotila Kolo, kampaamokoulu Fanletti, Nakkila Golf, Porin
Yliopistokeskus, Kultasepänliike Esko Lindroos, Cafe Solo, Osuuspankin kurssikeskus
Hakkiluoto, Noormarkun Klubi, Villa Ett ja Liisa Ekqvistin Galleria, Fiblon, Palmgren-konservatorio
sekä Martta-kansalaisjärjestö.
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Kerhon toimihenkilöinä toimikausina 2003–2013 ovat toimineet:

Puheenjohtaja
    2003–2005 Marita Helavuori
    2005–2007 Sirkka Sainio
    2007–2009 Pirkko Nordquist
    2009–2011 Erja Lindholm
    2011–2013 Pirjo Aaltoväre

  Sihteeri
    2003–2005 Leena Vuokko, varasihteeri Maritta Muurinen
    2005–2007 Maritta Muurinen
    2007–2009 Katriina Kavenius
    2009–2011 Anneli Kangas
    2011–2013 Katriina Kavenius

    Rahastonhoitaja
    2003–2005 Kirsti Alitalo
    2005–2007 Kirsti Alitalo
    2007–2009 Eva Heikkilä
    2009–2011 Eva Heikkilä
    2011–2013 Marjo Rajamäki, varalla Pirjo Aaltoväre

Jäsenet ja osallistuminen

Kerhon kunniajäseniksi on vuonna 2000 nimitetty lehtori, PG Maija Rautaoja ja taiteilija Anja
Karkku-Hohti.

Jäseniä kerhossa on ollut vuosittain keskimäärin 31:
20.1.2004 oli 33 jäsentä, 1.6.2005 oli 29 jäsentä, 1.6.2006 29, 1.6.2007 oli 32

    jäsentä, 1.6.2008 oli 32, 1.6.2009 32, 1.6.2010 oli 29, 1.6.2011 33, 1.6.2012 32
    ja 31.5.2013 jäseniä oli 33.

Jäsenten osallistuminen kuukausikokouksiin on vaihdellut 48,9 % ja 58,6 % välillä ollen esim.
vuosina 2005–2006   51, 2006–2007  55, piirikokous mukaan luettuna 58 %.  2009–2010 se oli 51
% ja 2012–2013 51,5 %.

Kerhon jäsenet Zonta International Piiri 20 toiminnassa

Sääntömääräinen piirikokous pidetään kaksi kertaa vuodessa ja neljä kertaa toimintakauden
aikana. Parittomien vuosien syksyllä järjestettävä piirikokous on vaalikokous, jossa valitaan
piirihallitus ja sääntömääräisten toimikuntien jäsenet tulevalle kaksivuotiskaudelle. Piirin governor
nimittää muiden toimikuntien puheenjohtajat ja jäsenet.

Sirkka Sainio toimi Alueen 4 vara-aluejohtajana (VAD) 1.6.2008–31.5.2010 ja aluejohtajana
(AD) 1.6.2010–31.5.2012 ja Sirkka on SuomiAreena-toimikunnan jäsen.

Erja Lindholm valittiin 1.6.2010 alkaen piirin IT-toimikunnan jäseneksi, PR- ja viestintä-
toimikunnan puheenjohtajaksi sekä SuomiAreena-toimikunnan puheenjohtajaksi.

Piiri 20 Area 4 yhteyshenkilöt 2009–2011
OMC-yhteyshenkilö Pirjo Aaltoväre
STWS-yhteyshenkilö Sirkka Sainio
PLAN-yhteyshenkilö Eija Mattila
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Piirikokoukset

Porin lisäksi piirikokouspaikkoja ovat olleet Hämeenlinna, Varkaus, Pärnu, Kemi-Tornio, Mikkeli,
Iisalmi, Järvenpää, Helsinki, Viljandi, Tampere, Riihimäki, Salo, Vaasa, Tartto, Kotka, Hyvinkää,
Lappeenranta ja Rovaniemi (kevät 2013). Kerholla on ollut delegaatti jokaisessa piirikokouksessa.
Kerhon jäsenet ovat osallistuneet myös Alue 4 järjestämiin aluekokouksiin.

Kansainväliset kokoukset (Convention) ja valtakirjat (Proxy)

· New Yorkin Convention 2004 (Yhdysvallat)
· Melbournen Convention 2006 (Australia), proxy Salo Arealle
· Rotterdamin Convention 2008 (Hollanti)
· San Antonion Convention 2010 (Texas), proxy Pori II:lle
· Torinon Convention 2012 (Italia), Erja Lindholm osallistui ja sai proxyt Turulta ja

Raumalta.

VARAINHANKINTA

Varainhankintamuodot

* Jäsen- ja poissaolomaksut
* Arpajaistulot
* Kirpputoritoiminta
* Ajankohtaistuotteiden myyntiä
  (sadonkorjuutuotteet, pefletit, kortit, servetit, joulu- ja pääsiäiskoristeet)
* Anja Karkku-Hohdin ruusutaulusta tehtyjen julisteiden myynti 2005–2006
* Anja Karkku-Hohdin  ”Neljä vuodenaikaa” -taulun huutokauppa ja siitä tehtyjen julisteiden

myynti 2010
* Leila Hirvelän suunnittelemien Zonta-korujen myynti
* Tapahtumista saadut tulot

Jäsenmaksu on vuosittain hieman noussut. Toimintavuonna 2004–2005 maksu oli 70 euroa,
2009–2010 90 euroa ja 2012–2013 120 euroa. Poissaolomaksun suuruus päätetään vuosittain.
Maksu on ollut viime vuosina 3 euroa per poissaolokerta.

Tapahtumia

23.10.2004 Keltaisen ruusun iltamat Viikkarin Valkamassa

14.–15.10.2006 Syyspiirikokous Porissa “Zonta – nainen, ydin, voima, luovuus”, järjestäjinä
porilaiset zontakerhot.

8.3.2008 Porin kaupungin 450-vuotisjuhlaan liittynyt Naisten päivän tapahtuma
Promenadikeskuksessa. esitelmöitsijänä kirjailija Kaari Utrio.
Juhlaa kunnioitti myös tasavallan presidentti Tarja Halonen.

9.11.2009 Zonta-puun kastajaiset. Z-puu, visakoivu, istutettiin jo aiemmin Kuninkaanhaan
puistoon Zonta International -järjestön 90-vuotisen toiminnan kunniaksi.

3.10.2010 oltiin Muodin pyörteissä Noormarkun Klubilla.
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2011, 2012 ja 2013 heinäkuussa Jazzien aikaan toteutettiin SuomiAreena-paneelit yhteistyössä
Piiri 20:n ja Zonta Club of Pori II (entinen Pori II Area) kanssa. Tapahtumaa jatketaan
seuraavinakin kesinä. Paneeleissa on ollut mukana tunnettuja vaikuttajia.
12.7.2011 aiheena oli Sallittua vai salattua – naiset ja väkivalta
14.7.2012 keskusteltiin aiheesta 65+ elämä mahdollisuuksia täynnä ja
16.7.2013 aiheena oli Nainen ylimmässä johdossa, menestyksen tae

8.-9.3.2013 järjestettiin superviikonloppu Pori NiceAid 2013 naistenpäivän kunniaksi kuuden
naisjärjestön voimin. Mukana olivat kerhomme lisäksi Zonta II Pori, Soroptimistit, UN Women,
UNICEF ja Naistenpankki. Perjantaina 8.3. pidettiin hyväntekeväisyysgaala Porin Suomalaisella
Klubilla ja lauantaina oli Promenadisalissa keskustelutilaisuus ”Naiset ja lapset konfliktien
keskellä”, juontajana Arto Nyberg ja keskustelijoina Pentti Arajärvi, Pekka Haavisto, Satu Mehtälä,
Anja Snellman ja Rauli Virtanen.

Yhteistoimintaa on mm. Zonta Club of Pori II, Soroptimistien, Unicefin, UN Womenin, Naisten
Pankin, Syöpäyhdistyksen ja Ensikotiyhdistyksen kanssa.

STIPENDIT, AVUSTUKSET JA LAHJOITUKSET

Vuosittain annetaan koulunsa päättäneille ahkerille nuorille stipendejä tai lahjakortteja määrän ja
summan vaihdellessa. Stipendiaattien määrä on vaihdellut yhdestä yhdeksään ja summa 70–150 €
esim. vuonna 2004 sai seitsemän opiskelijaa eri lukioista 100 € stipendin. Vuonna 2006 annettiin
80 € yhdeksälle lukion oppilaalle sekä 50 € lahjakortit neljälle laitokseen sijoitetulle tytölle.
Ammattiin valmistuville on annettu stipendejä lukiolaisia enemmän v. 2007 alkaen. Stipendejä on
annettu opiskelijoille, jotka ovat opiskelleet mm. eri lukioissa, Porin Ammattiopistossa, Porin
Palveluopistossa, Porin Tekniikkaopistossa, Sataedussa, Satakunnan Ammattikorkeakoulussa,
Turun kauppakorkeakoulun Porin yksikössä ja Winnovassa. Valmistuneiden nimikkeitä ovat olleet
esim. puuseppä, parturikampaaja, fysioterapeutti, artesaani, media-assistentti ja hyvinvointialan
maisteri. Rakennusalan perustutkinnon ja kone- ja metallialan perustutkinnon suorittaneet sekä
autoalan opiskelija ovat olleet myös stipendien saajina.

Muita avustuksia: Ulkomainen PLAN-kummilapsemme Prahaani Wathsala Sri Lankasta saa
Lähetysseuran kautta rahallisen avustuksen joka kuukausi kunnes täyttää 18 vuotta. Satakunnan
Keskussairaalan nuorisopsykiatrian yksikkö sai 500 € lahjoituksen v. 2005. Torin kuntoutumis-
yksikköä avustettiin 500 € vuonna 2007. Samana vuonna Porin Interseura ry sai 1 000 € käytettä-
väksi maahanmuuttajien, ulkomaisten vaihto-opiskelijoiden ja suomalaisten monikulttuurisiin
harrastuksiin. Porin piirikokouksen lahjoituskohteet on kerrottu Sirkka Sainion kirjoituksessa.
Vuonna 2008 järjestetyn Naisten päivän tuotto-osuutemme annettiin rintasyöpäpotilaiden hyväksi.
Vuonna 2011 lahjoitettiin varoja Mummun kamarille ja Satakunnan keskussairaalan psykiatrian
erikoisyksikölle. Vuonna 2013 Zonta-kerhot lahjoittivat osuutensa Pori NiceAID-tuotosta Porin
Esikkoon (1 975 euroa). Lisäksi on avustettu mm. kansainvälistä Kapua-projektia.

Joulupaketteja, mm. ruokapaketteja, toimitetaan vuosittain seurakuntien diakoniatyön kautta
suurperheiden äideille sekä yksinäisille vähävaraisille naisille Porissa, Noormarkussa, Luvialla,
Ulvilassa ja Nakkilassa.

Kerho on lahjoittanut varoja myös piirin Lisa Andström -rahastoon, Helvi Sipilä -rahastoon ja
Supersiskot-kampanjaan.
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KANSAINVÄLISET JA KOTIMAISET PALVELU- JA STIPENDIOHJELMAT

Kerho lahjoittaa vuosittain varoja piirille ja Zonta International Foundationille. Piirille maksetaan ns.
palveluraha, jonka kohde ja suuruus hyväksytään piirikokouksessa. Piiri 20 palvelukohteita ovat
olleet mm. Supersiskot, Ensi- ja turvakotien liitto, Lisa Andström -rahasto, PIP Helvi Sipilän
rahaston käynnistys, Monika-naiset liitto, ”Malmin malli” -lääkäreiden muistikortti, ”Omaan kotiin”  -
tarvikepaketti Ensi- ja turvakodeista kotiutuneille ongelmanuorille ja Pärnun seudun tulvissa kotinsa
menettäneet.

Kerhomme on osallistunut myös piirin keltaisen ruusun kampanjoihin:

· 2012–2014 Sisarta ei jätetä -kampanja, jonka kampanjatuote oli tunnettujen taiteilijoiden
suunnittelema ystävyyssinetti – kirjeensulkija-merkki. Yhtenä suunnittelijana oli kerhomme
kunniajäsen Anja Karkku-Hohti.

· 2011–2012 Naisiin kohdistuvan väkivallan ehkäiseminen Virossa
· 2007–2010 Luetaan Yhdessä -kampanja, jonka myyntituotteita olivat heijastin, ruusupinssi

ja käsivarsinauha.

Kerho maksaa 1/3 palveluun keräämistään varoista johonkin Zonta International
Foundationin rahastoon. Rahastoja ovat International Service Fund, ZISVAW, Amelia Earhart
Fellowship Fund, Jane M. Klausman Women in Business Scholarship Fund, Young Women in
Public Affairs (YWPA) Award Fund ja Rose Fund. Zonta International päättää kaksivuotiskausittain
palvelu- ja stipendiohjelmien kohteet ja keräystavoitteet yleiskokouksessaan. Kerho päättää
vuosittain mihin rahastoon lahjoitus kohdistetaan. Muiden kerhojen ja oman kerhon jäsenten
merkkipäivien kunniaksi on myös tehty lahjoituksia eri rahastoihin.
Amelia Earhart, YWPA ja Jane M. Klausman -rahastoista jaetaan vuosittain stipendejä. Kerhomme
ehdottama Marika Laaksonen sai piirin stipendin 1 000 USD Jane M. Klausman -rahastosta
vuonna 2011.

Zonta Memorial Tribute, Suelyn Bartz

Zonta sisters are we, United in diversity.
Many countries, many names, but ever in one community.

Do you hear the trumpet call? - Hope in ev’ry strain
And may it beck - on us employ the purpose of our name.

OMISTUKSET

Kiinteistö Oy Porin Klubi (Suomalainen klubi), osakelippu 516 sarja B à 1 000 mk (29.3.1989)
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MUISTELUKSIA JA TÄTÄ PÄIVÄÄ

1 MUISTIKUVIA HELVI SIPILÄSTÄ YM.
Maija Rautaoja, Past Governor

Helvi Sipilä, Zonta Internationalin ensimmäinen suomalainen kansainvälinen
presidentti, oli merkittävä nainen monessa mielessä. Hänen henkinen suora-
selkäisyytensä ja terävät kannanottonsa ovat varmasti jääneet hänet tavan-
neiden ja häntä kuulleiden mieleen.

Ensi kerran näin Helvi Sipilän Turussa, piiri XIII:n kokouksessa, aikana, jolloin
Suomen zontat olivat yksi alue pohjoismaista piiriä. Hyvin monissa myöhemmissä oman piirimme
kokouksissa hän oli mukana. Ainakin kerran hän myi väliaikoina Unicefin tuotteita - harva poistui
hänen myyntipöytänsä luota ostamatta.

Olin mukana Century Clubin kaksi ensimmäistä 2-vuotiskautta. Meitä oli 7-8, mukana Helvi Sipilän
lisäksi mm. Kata Jouhki ja toinen suomalainen kansainvälinen presidenttimme Annikki Mäkinen.
Kokoonnuimme ainakin kahtena vuotena ravintola Königin kabinetissa Helsingissä. Aterioinnista jäi
mieleen, että Helvi Sipilä halusi aina ruokaansa lisää suolaa. Pohdimme Viron kerhojen
perustamista. Olipa esillä myös kerhon perustaminen Venäjälle Itä-Karjalaan. Sitä varten Kata
Jouhki kävi Petroskoissa asiaan perehtymässä, mutta kerho jäi sitten kuitenkin perustamatta.

Helsingin conventionin aikana alueen suomalaiset zontat kutsuivat kaikki noin 2 000 osallistujaa
koteihinsa. Tello Anttila oli kevätkokouksessa antanut ohjeita tarjoamisista, ja tulos oli upea. Sain
kunnian osallistua tilaisuuteen Helvi Sipilän luona. Oli hyvää nautittavaa ja hieno seura. Sisäpihan
uima-altaassa ilakoivat lapsenlapset, Sonja ja hänen veljensä tai serkkunsa, sillä oli helle.

Kaikkein epämuodollisimmat muistoni Helvi Sipilästä ja Sonjasta liittyvät matkaan, jonka meistä
suomalaisista 16 teki Sydneyn Conventionin jälkeen Tahitille ja sieltä Kalifornian kautta Suomeen.
Tahitilla nautimme eksoottisesta luonnosta ja etelämerellisestä ilmapiiristä. Joka ilta kokoon-
nuimme jonkun huoneessa. Ennen omaa kutsuvuoroaan Helvi Sipilä ja Sonja joutuivat
hätistämään huoneestaan 10-senttisen torakan, joka ilmeisesti lähtöaamuna liiskautui
huoneessamme jalkani alle. Tahitin-aikaan osui nimipäiväni, jolloin sain lahjaksi paikallisia koruja.
Idea oli ilmeisesti Helvi Sipilän.

Helvi Sipilä on jäänyt mieleeni paitsi asiantuntevana, myös muut ihmiset huomioon ottavana
-ihmisenä, jota kunnioitin. Oli suurenmoista saada tuntea hänet.
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2  KAKSIVUOTISKAUDEN  2011-2013 TOIMINTA
Pirjo Aaltoväre, kerhon puheenjohtaja 2011–2013

Historiikin tekijät pyysivät kertomaan, mitä puheenjohtajalle jäi kaudesta mieleen.
Kauden avauskokous pidettiin elokuussa Massin Majalla, Ulvilassa. Etukäteen jännitin
ensimmäistä kokoustani, mutta päivän vakavat tapahtumat työssä veivät keskittymiskyvyn täysin
puheenjohtajan roolista – yhteistyöllä saimme kokoukset läpi.

Kauden avaussanat: ”Sinun on otettava asiat vastaan sellaisina kuin ne tulevat, mutta yritä saada
ne tapahtumaan siten kuin haluaisit ottaa ne vastaan.”

Jaoin kauteni mielessäni kvartaaleihin – globaalin talouden muotitermin mukaan.
Ensimmäisen kvartaalin kokouksissa tutustuimme syksyisen sienimetsän antiin, tutustuimme
energian tuotantoon Aittaluodon voimalaitoksella, kuulimme ja näimme kalligrafian saloja sekä
tutustuimme Satakunnan Museoon.

Joulukuussa kokoonnuimme viettämään pikkujoulukokousta Noormarkkuun. Vietimme sinivalkoista
iltaa samalla viikolla olleen itsenäisyyspäivän tunnelmissa. Sibeliuksen päivän kokouksessa soi
asiaan kuuluva musiikki. Illan päätteeksi Helvi Walli piti koskettavan esitelmän Lotta-perinteestä ja
katsoimme elokuvan Lottien työstä sodan aikana.

Toinen kvartaali, alkuvuosi 2012, alkoi reservin alikersantti Emilia Nordquistin mielenkiintoisella
esitelmällä ”Nainen ja armeija”. Ja jälleen helmikuussa jatkettiin esitelmien sarjaa:
Teknologiajohtaja Marja Riekkola-Vanhanen Talvivaaran kaivokselta kertoi sekä kaivosyhtiöstä
että malmin bioliuotusprosessista.  Maaliskuussa matkasimme Sirkka Sainion matkakertomuksen
mukana Tansaniaan ja noustiin Kilimanjarolle. Huhtikuun kokouksessa, vaalikokouksen jälkeen
pohdimme ryhmissä ja itseksemme zontana oloa. Tätä pohdintaa jatkoimme vielä toukokuun
kokouksessa. Pj-Pirjo ja Erja laittoivat toistensa takinkaulukseen Diana Curtisin lähettämät
erikoispinssit jäsenhankinnasta kaksivuotiskautena.

Kerhomme 50. toimintakausi alkoi osallistumisella SuomiAreenaan, jonka päätapahtuma
kerhomme osalta oli paneelikeskustelutilaisuus kaupungintalon pihassa 65+ Elämä
mahdollisuuksia täynnä. Kansalaistorilla lanseerattiin Piiri 20:n Sisarta ei jätetä -kampanja
myymällä ystävyyssinettejä.

Kolmas kvartaali alkoi kokouksella Zonta-puulla. Kokouksen lopuksi Helvi Walli lausui partiolaisten
sanoin runon ”Taukotulilla”.  Syksyn kokouksissa keskityimme 50-vuotisjuhlan valmisteluihin, mutta
syyskuussa kuulimme Markku Mäkelän esitelmä grafologiasta eli käsialatutkimuksesta.
Marraskuussa saavutimme kerhon jäsenmääräennätyksen 36.

Joulukuussa sitten pääsimme juhlimaan, mukana ennätysmäärä jäseniä, 33. Kutsuvieraina
kunniajäsenet Maija Rautaoja ja Anja Karkku-Hohti sekä perustajajäsen Ritva Tuulos (pj 1972–73)
ja Dagmar Setälä (pj 1976–77). Juhlaamme kunnioitti myös governor Marja Koivula sekä II-
kerhosta puheenjohtaja Mari Karttunen-Sävelä ja Hannele Tuomainen. Kuulimme illan aikana
SPR:n kansainvälisen tiimin avustustyötekijän Jarmo Villasen esitelmän ”Työskentely tämän
päivän katastrofialueella” ja FM Viljo Pihlajamäki piti puheen ”Puhe Naiselle”. Lopuksi tietenkin
laulettiin Zonta-laulu.

Kevätkausi 2013 eli viimeinen kvartaali jatkoi mielenkiintoisten esitysten sarjaa: kuulimme
jäsenemme Leena Tuomisen persoonallisen ja mielenkiintoisen esityksen harrastuksestaan,
lukeminen ja kirjallisuus. Helmikuussa Eeva Kaisa Malin kertoi Palmgren-konservatoriosta ja siitä,
miten hän on musiikin tielle ”joutunut”.  Maaliskuussa tutustuimme jäsenemme Kirsi Vesterbackan
johdolla Martta-kansalaisjärjestöön ja sen toimintaan. Huhtikuussa kokoustettiin ja juhlittiin tasan
50-vuotiasta kerhoamme Fiblon Oy:n tiloissa.
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Toukokuun ihana ilta Noormarkussa,
teemana ”Hattu ja minä” päätti
puheenjohtajakauteni. Juhlistimme vielä
kerran juhlavuottamme, tuunasimme hattuja
ja tietenkin söimme hyvin.

Kevään aikana todistettiin kuuden naisjärjestön voimin ”Yhteistyö on voimaa”, mukana Porin
Zontakerhot I ja II, Soroptimistit, UN Women, UNICEF ja Naistenpankki. Perjantaina 8.3.2013
pidettiin hyväntekeväisyysgaala ja lauantaina oli Promenadisalissa keskustelutilaisuus ”Naiset ja
lapset konfliktien keskellä”, juontajana Arto Nyberg. Zontakerhot lahjoittivat osuutensa Pori
NiceAID-tuotosta kokonaisuudessaan Ensi- ja Turvakoti Esikkoon (1 975 €)

Anja Snellman, Pekka Haavisto, Satu Mehtälä,                    Tuotto lahjoitettiin Esikkoon
Pentti Arajärvi, Rauli Virtanen ja Arto Nyberg
adoptiolapsineen

Pori I Zontakerho r.y:n toiminta on ollut toimintakautenani 2011–2013 aikana erittäin
vilkasta johtuen 50-vuotisjuhlavuodestamme sekä järjestetyistä tapahtumista.

Unohtumattomia kokemuksia kauteni aikana olivat myös kaikki neljä piirikokousta: Kotka,
Hyvinkää, Lappeenranta ja Rovaniemi.

En unohda myöskään Zonta Golfia Porvoossa,
Kulloon kentällä.

Juhlaa ja työtä – yhteistyön voimaa!
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3  Merkkihetkiä Pori I Zontakerhon toiminnassa
Pirkko Paassilta, kerhon puheenjohtaja 2007–2009

KUN PORI 450 VUOTTA TÄYTTI –
lyhyt kuvaus Zonta-toimintakaudesta 2007–2009

Toimintasuunnitelma zontakerhon vaiherikkaalle kaksi-
vuotiselle puheenjohtajakaudelleni hyväksyttiin
kokouksessa 23.8.2007, jolloin päätimme tällä kaudella
erityisesti vahvistaa naisverkostoja ja Zonta-toiminnan
ulkoista julkisuuskuvaa. Siihen tarjoutuikin erinomainen
mahdollisuus, sillä Porin kaupungin 450-vuotisjuhla-
toimikunta oli esittänyt jo huhtikuussa 2007, että me zontat
ottaisimme vastuullemme Porin kaupungin kokopäivän
kestävään ja lukuisia yleisötilaisuuksia käsittävään 450-
vuotisjuhlaan 8.3.2008 liittyvät naisten tapahtuman
järjestelyt, olihan samana päivänä Kansainvälinen Naistenpäivä. Sehän sopi meille! Me saimme,
Raija Tiitinen ja allekirjoittanut, kunnian mennä kerhon edustajina ensimmäiseen neuvotteluun
11.4.2007 Porin 450-vuotisjuhlatoimikunnan vastaavan Risto Kuparin kanssa. Tunnustelimme,
mitä meiltä odotettiin. Siitä se pyörähti käyntiin: Mikä työmäärä! Mikä mahdollisuus! Mahdollisuus
yhdessä tekemiseen, siihen, mitä vapaaehtoistoimintaan osallistuminen parhaimmillaan tarjoaa:
mahdollisuuksia uusien sosiaalisten kontaktien syntymiseen, osaamisverkostojen laajentamiseen,
itse kullekin uuden oppiseen samalla kun omat sosiaaliset taidot, aloitteellisuus ja kyky ymmärtää
asioita laajasti eri näkökannoilta ja eri toimialoilta kehittyy. Tavoitteellisen kurinalaisesti ja
sääntömääräisesti hoidetun hyväntekeväisyystyön ohessa.

Syksyn 2007 kuluessa selvisi, että melkoista kokonaisuuksien hallintaa meidän pieneltä kerholta
odotettiin seuraavan vuoden 8. päivälle maaliskuuta: Juhana Herttua oli nimittäin sattunut
allekirjoittamaan Porin kaupungin perustamisasiakirjan 8.3.1558, joten kaupunki viettää
vuosipäiväänsä juuri Kansainvälisenä Naistenpäivänä. Pori tarjosi päivätilaisuuden pitopaikaksi
Promenadikeskuksen salin, johon mahtuu 676 katsojaa. Meidän piti hankkia tilaisuuteen paras
mahdollinen esiintyjä, joka meidän mielestämme oli ehdottomasti Kaari Utrio, kirjailija, joka
merkittävänä yhteiskunnallisena vaikuttajana yli neljännesvuosisadan ajalta on kuvannut ja
nostanut suomalaisen naisen asemaa. Kaari Utrio suostuikin heti tukemaan vapaaehtois-
toimintaamme. Alkoi ohjelman hiominen. Kirjailija Utrion tapasin ensimmäisen kerran syksyllä
2007. Valitsimme kokouksessamme Kaari Utrion antamasta neljästä aiheesta sen, mikä kiinnosti
meitä työtä arvostavia ja toimeliaita zonta-naisia eniten ja minkä myöskin arvelimme kiinnostavan
yleisöä eli ”Oma leipä, oma lupa – Naisen mahdollisuudet elättää itsensä historiallisessa
Suomessa”. Tämän jälkeen olimme valmiit allekirjoittamaan 26.11.2007 sopimuksen Ravintola
Raatihuoneen Kellari Oy:n kanssa kahvitarjoilun järjestämisestää Promenadikeskuksessa.
Päätimme myydä kaikki 700 kahvilippua, sali täyteen. Siltä pohjalta laadittiin budjetti. Porin
kaupungin kanssa allekirjoitettiin 10.1.2008 sopimus luentotilaisuuden järjestämisestä Pori 450 -
vuotisjuhlallisuuksiin liittyvässä Naistenpäivä-tapahtumassa.

Suunnitelmamme tilaisuuden onnistumiseksi olivat valmiina joulukuun 2007 kuukausikokouksessa.
Niin me luulimme, mutta toisin kävi. Jouluaaton aattona soitti Risto Kuparinen, että tasavallan
presidentti Tarja Halonen on ilmoittanut tulevansa Porin kaupungin 450-vuotispäivänä Poriin ja on
kiinnostunut meidän tilaisuudestamme. Kupari painotti, että meidän on pidettävä asia toistaiseksi
salaisena, mutta varauduttava arvovieraan tuloon. Sinä jouluna vatsaani nipisteli mielihyvän
sekainen jännitys, melkein kuin lapsena joulupukkia odotellessa! Jännitys ja innostus tarttui
jokaiseen zonta-siskoon. Oli mietittävä istumajärjestys, tilaisuuden turvallisuus, Salin koristelu,
kukat, avauspuhe…. Kylläpä meillä riitti puuhaa. Postitimme painetut kutsut arvovieraille,
mielestämme hyvissä ajoin, mutta ei ehkä kiireisen presidentin kanslian kannalta, sillä noin viikkoa
ennen tilaisuutta sain puhelun presidentin adjutantilta, että eihän presidentti ehdi millään tulla
meidän tilaisuuteen, koska hänen pitäisi olla samanaikaisesti kymmenissä tilaisuuksissa Porissa.
Kiitin kunnioitettua adjutanttia puhelusta kauniisti, minkä taisin, mutta pettymys oli kyllä suuri meille
kaikille. Silti myimme kaikki 700 kahvilippua loppuun asti; olihan meillä loistava esiintyjä Kaari
Utrio. Lisäksi Porin Mies-laulun Beta-kvartetti oli lupautunut laulamaan tilaisuuteemme aluksi. Porin
kaupunginjohtajan sihteeri ilmoitti, että päätössanat tulee lausumaan Kari Hannus. Presidentin
tulosta emme edes olleet hiiskahtaneet kenellekään ulkopuoliselle, kuten oli sovittu, itseksemme



16

nieleskelimme pettymystämme, että ei auta muu kuin muuttaa hieman avauspuhetta, jota olin
harjoitellut ja kokouksissa muitakin zontia kuunteluttanut alkamaan sanoilla ”Arvoisa Tasavallan
Presidentti, arvoisa Te ja Te…”. Minun oli määrä ilmoittaa Ulkoministeriöön etupenkin
arvovieraiden istumajärjestys, mutta sen tietenkin jätin tekemättä, sillä eihän se nyt mielestäni
enää heitä sinne asti kiinnostanut, mutta sainkin sieltä asiaa tiedustelevan puhelun juhlaa
edeltävänä päivänä. Siitä päättelin hiljaa itsekseni, että joskohan sittenkin? Joskohan presidentti
Tarja Halonen päättääkin itse ohjelmasta, ainakin osin ja tulee hyvää ystäväänsä Kaari Utriota
tapaamaan ja antamaan arvovallallaan kunnioitusta naisen asemalle. Niinpä lähetin suunnitellun
arvovieraiden istumajärjestyksen Ulkoministeriöön. Päätin, että yksi kimppu keltaisia ruusuja on
juhlassa joka tapauksessa varattuna presidenttiä varten niistä, jotka Tarannon Mirja hankki juhlaan
esiintyjiä varten.

Varhain juhlapäivän aamuna lauantaina 8.3.2008 huomasin kotona, että talvehtimassa viileässä ja
pimeässä olleista ruusuistani yksi oli työntänyt pitkän varren päähän muhkean avautumassa olleen
kukkanupun. Toin ruusun lämpimään ja valoon; ihme tapahtui, siitä puhkesi hetkessä suuri
keltainen ruusu, ikään kuin onnen toivotuksena suurelle päivällemme. Lähdin hyvillä mielin ensin
BePOPiin, missä oli määrä pitää Kaari Utrion kanssa medialle brunssitilaisuus klo 11.45–12.30.
Muut zontat olivat samanaikaisesti kokoontuneet alueelliseen tapaamiseen toisaalle BePOPin
tiloihin. Näiden tilaisuuksien jälkeen me kaikki riensimme joukolla suorittamaan ennakolta tarkoin
suunniteltuja tehtäviämme Promenadikeskukseen suureen tilaisuuteemme klo 14–16. Matkalla
näimme, että Promenadikeskusta ympäröivät kadut suorastaan kuhisivat meidän tilaisuuteen
rientävää yleisöä. Kyllä jännitti!

Sali oli todella komea ja juhlallinen: Suomen lippu, Porin lippu ja Zonta-lippu olivat Maritta
Muurisen järjestämänä esiintymislavalla. Värit oli tarkoin mietitty etukäteen; esiintyjien asut ja värit;
Kaari Utrion asu oli ennalta sovitusti vihreä, allekirjoittaneen samoin, mieslaulajat mustissa,
valaistus sen mukaan; visuaalisesta ilmeestä vastasi Mainostoimisto 400kepposta; salia
koristelivat Tiina Liivola, nyk. Ebid ja Katriina Kavenius. Erja Lindholm valokuvasi, Helvi Walli ja
Raija Tiitinen varautuivat huolehtimaan arvovieraista. Kunniajäsen Maija Rautaoja piti seuraa
ansioituneille zonta-vieraille. Muille kerhomme jäsenille oli tehtäviä vieraidemme ohjaamisessa,
seurustelussa ja ovilla käsiohjelmien jakamisessa.
Minä sain rauhassa keskittyä jännittämään lyhyttä avauspuhettani täpötäydelle juhlasalille. Vielä
muutama valokuva ja tilaisuus saattoi alkaa. Kiipesin sydän pamppaillen neljä askelmaa ylös
esiintymislavalle. ”Zontat esittävät 450-vuotisjuhliaan viettävälle Porille kunnioittavat ja
sydänlämpöiset merkkipäiväonnittelut. Olemme ylpeitä saatuamme mahdollisuuden järjestää tämä
tilaisuus osana Porin juhlavuoden tapahtumia juuri tänään, Porin kaupungin perustamisasiakirjan
vuosipäivänä ja Kansainvälisenä Naistenpäivänä.”
Avaussanojeni jälkeen Porin Mies-Laulun Beta-kvartetti lauloi samettiäänillään Selim Palmgrenin
serenadeja.

Kaari Utrion juhlaesitelmä käsitteli naisen ansiotyötä
ja sen historiaa keskittyen pääosin aikaan ennen
itsenäisyyttä, jolloin naisilla oli aina holhooja.
Holhooja oli aina mies, koska ainoastaan mies oli
täysivaltainen, jolla oli oikeus solmia minkäänlaisia
sopimuksia. Maatalousvaltaisessa yhteiskunnassa
kaikki rahat, myös naisen ansaitsemat, olivat aina
miehen takana. isännällä oli kotikurioikeus, niin
vaimoon, lapsiin kuin palkollisiin. Naisten työ oli
toisten palvelemista. Vasta vuoden 1922 työsopimus-
laki antoi piialle oikeustoimikelpoisuuden, mihin asti
isäntä edusti piikaa oikeudessa. Päivähoitolaitoksen
tulo 1970-luvulla mahdollisti naisten todellisen tulon
tasa-arvoisena ammattitehtäviin ja vaurastuttamaan
maatamme. Naisen ammattitoiminnan historia on
pitkä ja monivaiheinen, sanoi Utrio, kiittäen siitä, että
Suomessa on aina osattu tehdä viisaita ja kauas-
kantoisia ratkaisuja. Olimme vakuuttuneita.
Mikä puhuja! Ja mikä historian tuntemus!
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Apulaiskaupunginjohtaja Kari Hannus lausui loppusanat salintäyteiselle yleisölle purkaen kaikkien
kuulijoiden tunnon, että hän on aivan mykistynyt Kaari Utrion loistavasta puheesta ja erityisesti sen
sisällöstä. Hannus puhui omaan elämäänsä vaikuttaneista voimakkaista naisista. Suomi on eräs
tasa-arvon johtavista maista. Tasa-arvon syvin olemus on siinä, ettei ole väliä onko mies vai
nainen, jatkoi Hannus leikkimielisesti pahoitellen samalla, että Juhana Herttua ei poikennut vuonna
1558 kesällä allekirjoittamaan Porin perustamisasiakirjaa, olisi saatu juhlia kesällä. Tuomisen Kirsti
kävi ojentamassa esiintyjille kiitokseksi keltaiset ruusukimput. Yksi kimppu jäi sivupöydälle. Sitten
tapahtui jotakin aivan yllättävää: sisään marssi tasavallan presidentin adjutantti, Presidentti Tarja
Halonen vanavedessään maaherra Rauno Saari. Tarja Halonen nousi esiintymislavalle ja lausui:
”Hyvät ystävät!  Tätä ei ole todellakaan tilattu. Hyvää Kansainvälistä Naistenpäivää ja onneksi
olkoon Pori!”.   Kipitin topakasti esiintymislavalle presidentin perään, muistinpa ottaa kukkakimpun
- keltaiset ruusut - mennessäni sivupöydältä ja toivotin hänet, suuresti odottamamme arvovieraan
lämpimästi tervetulleeksi. Sain hänen kädessään olevan punaisen ruusun vastalahjaksi ja leveän
hymyn. Sen jälkeen olikin kaikki yhtä hulinaa ja iloista puheensorinaa. Salamavalot räpsähtelivät.
Taisi olla itse presidentti, joka sanoi, että eikös teillä ole täällä seuraavaksi kahvia tarjolla. Minä
toinnuin siinä kohdassa sopertamaan, että meillä on varattu Teille, Arvoisa Tasavallan presidentti,
kutsuvieraspöytä sivummalla, mutta presidentti halusi juoda aluksi kahvia seisaaltaan kaiken
juhlakansan keskellä, yhtenä naisena jokaisen noin 700 juhlavieraan, niin naisen kuin miehenkin
kesken. Ehti hän sitten hetken istahtaa kutsuvieraspöytään, kunnes adjutantti nousi seisaalleen
sen merkiksi, että nyt presidentin on kiirehdittävä seuraavaan tilaisuuteen. Mennessään presidentti
kuitenkin ehti lausua muutaman ystävällisen sanan jokaiselle, joka häntä puhutteli.

Tämä tilaisuus oli mieleenpainuvin ja juhlallisin, mihin zonta-toiminnan myötä olen päässyt
olemaan osallisena. Tilaisuuden tuotoilla pystyimme antamaan huomattavan avustuksen myös
mm. rintasyöpätyölle ja sitä kautta pääsimme edelleen laajentamaan ystäväverkostojamme.
Erityisen mukavalta on tuntunut tilaisuudesta saatu palaute, jota on saatu pitkän ajan jälkeenkin,
esimerkiksi vielä vuoden 2013 Porin Jazz-kadulla itselleni tuntemattomaksi jäänyt naishenkilö tuli
sanomaan minulle, että se oli sitten hieno se Pori 450-vuotisjuhla Promenadisalissa, ja erityisesti
vielä kun presidentti Halonen tuli juomaan meidän kanssa kahvia Promenadikeskuksen aulaan.

Syvä kiitollisuus näin jälkikäteen täyttää mielen, että olen saanut olla osana tätä juhlavaa
tapahtumasarjaa.

4  SUOMI AREENA JA ZONTA
Erja Lindholm, SuomiAreena-toimikunnan puheenjohtaja

SuomiAreena syntyi tarpeesta käydä yhteiskunnallista keskustelua myös kesällä. Valtakunnallinen
TV-kanava MTV3 yhteistyössä Porin kaupungin kanssa rakentaa vuosittain puitteet ja kutsuu eri
tahoja järjestämään keskustelun, paneelin tai muun tavan tuoda yhteiskunnalliseen keskusteluun
tärkeitä kysymyksiä myös kesällä. MTV3 seuraa ja lähettää tapahtumasta haastatteluja sekä
nauhoittaa osan ja osa keskusteluista tulee suorana MTV3-kanavalla. Tilaisuuksia seuraa satoja
toimittajia koko viikon.
Zontilla on näin mahdollisuus vaikuttaa valtakunnallisesti Zonta Internationalin näkyvyyteen ja
uskottavuuteen niissä kysymyksissä, jotka ovat zontille tärkeitä osa-alueita.

Zonta Club of Pori I ja Zonta Club of Pori II ovat yhdessä Zonta International Piiri 20 kanssa
järjestäneet keskustelun jo kolmena vuonna. Aiheina ovat olleet:

2011 aiheena oli "Sallittua vai salattua - naiset ja väkivalta". Keskustelijoina olivat Ene Ergma,
akateemikko, professori, Viron parlamentin puhemies; Helena Ranta, professori, pj. Suomen UN
Women, vpj. Naisjärjestöjen Keskusliitto; Terttu Utriainen, rikosoikeuden professori, Lapin yliopisto;
Leena Serpola-Kaivo-oja, toiminnanjohtaja, Suomen Vanhusten Turvakotiyhdistys ry; Saido
Mohamed, Vuoden 2011 Pakolaisnainen, sairaanhoitaja, asiantuntija Ihmisoikeusliitto ja
tilaisuuden juontajana toimi toimittaja Helena Itkonen.
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2012 aiheena oli ”65+ elämä mahdollisuuksia täynnä”.
Keskustelijoina oli niin päättäjiä kuin alan ammattilaisia
sekä kolmannen sektorin toimijoita. Paula Risikko, sosiaali-
ja terveysministeri; Ülle Rajasalu, maaherra, Harjumaa, Viro;
Pirkko Karjalainen, toiminnanjohtaja, Vanhustyön keskusliitto;
Tapani Kiminkinen, maalaislääkäri; Helvi Walli, kaupungin-
valtuutettu, Porin kaupunki ja Kaarina Huhtala, opetusneuvos.
Tilaisuuden juontajan toimi Päivi Kuisma, juontaja, päällikkö,
YLE Lahden radio.

2013 aiheena oli ”Nainen ylimmässä johdossa, menestyksen tae”. Naiset ovat jo raivanneet tiensä
yritysten henkilöstö-, viestintä- ja talousjohtajiksi, mutta yrityksen toimitusjohtajana tai linjajohdossa
nainen on edelleen harvinaisuus. Zonta-tilaisuuden tavoitteena oli rohkaista naisia kartuttamaan
liiketoimintaosaamistaan ja yrityksiä tukemaan naisia liiketoimintavastuun ottamiseen.  Paneeliin
osallistuivat Koneen hallituksen puheenjohtaja Antti Herlin; Hankenin rehtori, hallitusammattilainen
Eva Liljeblom; sosiaali- ja terveysministeri Paula Risikko; Pauligin konsernijohtaja Jaana Tuominen
ja Opteamin toimitusjohtaja Minna Vanhala-Harmanen. Paneelin juonsi varatuomari Tuulikki
Petäjäniemi.

5  PORIN PIIRIKOKOUS VUONNA 2006
Sirkka Sainio

Zonta – Nainen, ydin – voima – luovuus

Nautitaan yhdessäolosta! Tehdään tästä piirikokouksesta ja tästä viikonlopusta meidän
Zonta-sisarten näköiset! Vahvistetaan kaikkien meidän ydintä, voimaa ja luovuutta!

Piirikokousviikonlopun ohjelmaan sisältyi varsinaisen piirikokouksen lisäksi governorin tervehdys.
Meillä oli teatteria, esitelmiä, taidetta, musiikkia ja keskustelua kansainvälisyydestä. Välillä saimme
intoutua ja kokeilla naurujoogaa hyvää mieltä antamaan. Olihan meillä myös kaupungin
vastaanotto ja iltajuhlamme. Sunnuntaina saatoimme hiljentyä hetkeksi ja kulkea sen jälkeen Maire
Gullichsenin jalanjäljillä.

Piirikokouksen onnistuneesta järjestämisestä vastasivat Pori I ja Pori II Area Zonta-kerhot.
Yhteistyö kahden kerhon välillä on haastavaa mutta antoisaa. Tutustuminen naapurikerhon
jäseniin pitkän projektin aikana tuotti iloa ja mukavaa yhdessäoloa.

Kokousta järjesti seitsemän eri toimikuntaa valmistelutoimikunnan kantaessa päävastuun.
Toimikuntien jäsenet käyttivät järjestelyihin 36 hengen voimin 2 702,5 tuntia. On huomioitava, että
tämän lisäksi mukana oli eri tehtävissä henkilöitä, joiden tuntimäärää ei ole voitu laskea mukaan.

Toimikunnilla oli ennakkoon sovitut tehtävät, joiden huolellinen ja järjestelmällinen hoitaminen tuotti
onnistuneen kokonaisuuden. Toki parannettavaakin löysimme ja annoimme viestiksi seuraaville
piirikokouksen järjestäjille.

Piirikokouksen tuotto jaettiin Young Women in Public Affairs Award -rahastoon ja Porin ensi- ja
turvakotiyhdistys ry:lle ennakkoon tehdyn selvityksen mukaan kalusteiden hankintaan.
Zonta-lehden tuotto jaettiin Lisa Andström -rahastoon, Pori I Zontakerho r.y:lle kerhotoimintaan,
Pori II Area Zonta-kerho ry:lle kerhotoimintaan, Mummun kamarille ja Vapaaehtoistoiminnan
keskus Liisalle vapaaehtoistyössä mukana olevien jaksamiseen ja hyvinvoinnin tukemiseen ja
Satakunnan Keskussairaalan lastensairaalalle laitehankintaan ja/tai tutkimustyöhön.
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Piirikokousviikonlopun järjestäminen oli Pori I ja Pori II Area Zonta-kerhoille haasteellinen
kunniatehtävä, jonka hoidimme niin, että vieläkin tavatessamme viikonloppuun osallistuneita
saamme kiitosta. Itselleni jäi erityisesti mieleen taiteilija Jorma Uotisen sisääntulo, esitelmä ja
esitelmän jälkeiset bravo-huudot jalkojen tömistyksineen sekä se lämmin tunnelma, joka vallitsi
koko viikonlopun.

Tunnen vieläkin kiitollisuutta siitä, että olen saanut olla järjestämässä yhdessä Porin alueen Zonta-
sisarten kanssa piirikokousviikonloppua teemalla Zonta – Nainen, ydin – voima – luovuus.

6  MATKA JÄRJESTÖMME YLEISKOKOUKSEEN TORINOON
Erja Lindholm, Piiri 20:n PR&C -komitean puheenjohtaja 2010-

Oma sukellukseni zonta-toimintaan vähän syvemmälle
alkoi kun päätin, että osallistun Zonta Internationalin
Conventioniin Torinossa Italiassa kesällä 2012. Matkalle
lähtö kypsyi pikkuhiljaa zonta-toiminnan pyörteissä ja
kerhon päättäessä myös, että edustan virallisesti kerhoa
delegaattina. No lisänä tuli myös mahdollisuus edustaa
Rauman ja Turun zontakerhoja.

Olin toiminut kerhon puheenjohtajana 2009–2011, mutta en voinut osallistua yleiskokoukseen
silloin. Nyt toimin Zonta International Piirin 20 PR&C-toimikunnan puheenjohtajana ja pidin
tärkeänä, että nyt on lähdettävä viimeistään.

Saapuessani Torinoon sää ei suosinut, vettä tuli niin paljon, että hyvä kun kentältä pääsin hotelliin.
Valitsemani hotelli sijaitsi keskellä kaupunkia ja oli juurin niin kuin pieni italialainen hotelli on
pienellä kujalla.  Matkaan olin lähtenyt hyvissä ajoin, joten ehdin katsoa ennen kokouspäiviä koko
kaupungin. Torino on täynnä historiaa ja nähtävää kuninkaallisesta palatsista aina via Roman
kadulle, joka oli täynnä muotia ja kansainvälisyyttä.

Saavuin paikalle vanhalle Fiatin tehtaalle juuri kun ilmoittautuminen avautui, onnistuin olemaan
ensimmäinen ilmoittautuja kokoukseen, johon osallistui yli 2 000 osallistujaa. Fiatin vanha tehdas
oli muutettu isoksi kauppa- ja kongressikeskuksesi, jossa viihtyi vallan mainiosti.

Kokouspäiviä oli kaiken kaikkiaan viisi ja ohjelmaa riitti joka päivälle ja myös illalle. Äänestyksiäkin
ehdin tehdä 134 kertaa, joten asiaa myös riitti. Uudelle toimintakaudelle teemana oli uskottavuus ja
näkyvyys ja saimme kuulla YK:n esitykset seuraavan kauden palveluohjelmista. Tärkein osuus oli
myös uuden kansainvälisen hallituksen sekä President-Electin valinta, johon valittiin tanskalainen
Maria Jose Landeira Ostergaard. Sääntöihin suurin uudistus oli Zonta e-Clubin perustamis-
mahdollisuus ja tätä kirjoittaessani olen jo perustamassa Suomen ensimmäistä Zonta e-Cub
Finland 1:tä SOM-toimikunnan jäsenenä.

Zonta International Piiri 20 oli näyttävästi esillä Matyazo-terveyskeskuksen kunnostus- ja
laajennusprojektissa Ruandassa PIP Helvi Sipilän muistoksi v. 2012, jonka rahoitukseen myös
oma kerhomme osallistui.

Tuleva The 5th European Interdistrict Zonta Seminar Tampereella 8.-10.2.2013 sai runsaasti
näkyvyyttä. Past governor Tuija Heikkilä oli kutsunut minut juuri mukaan toimikuntaan ja tätä
kirjoittaessani tapahtuma on onnistuneesti ohi. Tapahtumaan osallistui yli 200 zontaa 16 maasta
ympäri Euroopan.

Kansainvälinen kokous oli huikaiseva kokemus, josta jäi paljon hyviä muistoja ja hyviä ystäviä.
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7 YHDESSÄ JA ERIKSEEN
Kirsti Tuominen

Zonta-toiminnan yksi päämääristä on antaa keskinäistä
                                                          tukea ja yhteenkuuluvuutta jäsenilleen. Jo järjestömme
                                                          tunnuksen symboliikassa on osa, joka kuvaa yhdessä
                                                          tekemistä. Monenlaiset tapahtumat, tilaisuudet ja muut
                                                          järjestämämme yhteiset pyrkimykset kerätä varoja

hyväntekeväisyyteen naisten ja tyttöjen hyväksi määrittelevät
                                                          järjestömme toimintaa.

Oma kerhomme, Pori I Zonta, on jo useamman kerran onnistunut toteuttamaan tätä yhdessä
tekemistä konkreettisesti, omilla käsillä ja luovasti. Olemme tarttuneet kauhaan, neulaan, lankaan,
saksiin, kankaaseen ym. Olemme ommelleet, askarrelleet ja hillonneet. Käsillä tekeminen ja ehkä
vaatimattomankin tuloksen aikaansaaminen voi tuottaa monelle arvaamattoman mielihyvän.

Kaikki alkoi jo vuosia sitten esiliinoista. Joulu oli tulossa ja sen myötä tuotteiden kirjo on suuri ja
tarjolla on kaikkea mahdollista, millä yhdistykset rahaa keräävät. Me kokoonnuimme ompelemaan
myyntiin jouluesiliinoja ja näin hyväntekeväisyysrahastomme kasvoi, ainakin vähän. Tämän jälkeen
on vuosien myötä kerätty varoja mm. sadonkorjuutuotteilla ja erilaisilla pääsiäis- ja joulukoristeilla.
On tipuja ja sydämiä. Näin on eri vuodenaikoja hyödynnetty ja aina on osaajia löytynyt. Yksi osaa
ompelukoneen salat, toinen ompelee taitavasti käsin, kolmannelta luontuu ideointi tai sopankeitto.
Joskus on kuukausikokouksemmekin muuntunut työpajaksi, jolloin sivulliselle olisi varmasti
syntynyt mielikuva iloisesta joukosta naisia, joilla, kauniisti ilmaistuna, juttu luistaa. Olemme
oppineet toisiltamme ja toisistamme.  Erilaisuus on meillä joukkovoimaa ja olemme ”Sydämen
asialla”!

Yhdessä ja erikseen; tai sitten erikseen, mutta yhdessä!

Kuvassa Eija Mattila Tarton piirikokouksessa 2011 myymässä pääsiäistipuja
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 8   KUMMILAPSI PRASHANI
Eija Mattila

Kerhollamme on ollut syksystä 2007 lähtien kummilapsi.
Valitsimme avustuskohteen Planin kautta. Kummityttömme nimi on Prashani Watshala, tuolloin
6-vuotias. Hän asuu Sri Lankalla Anuradhapuran alueella saaren pohjoisosassa. Sri Lanka
(entinen Ceylon) on saarivaltio Intian valtameressä aivan Intian kaakkoisrannikon tuntumassa.
Anuradrapuran alueella pääelinkeino on maanviljelys. Se on hyvin köyhää aluetta. Prashanin
isä on maatyöläinen.

Kuukausittaisella avustuksella Prashani voi käydä koulua. Osa avustussummasta menee kylän
elinolojen parantamiseen: perheet saavat puhdasta vettä, kaikilla perheillä ja kouluilla on
käymälä ja perusterveydenhuolto.

Planilla on alueella myös projekteja, jotka tähtäävät esim. lapsen ja naisen oikeuksien
tunnustamiseen. Opettajia ja avustajia kurssitetaan myös huumeitten vastaiseen työhön.
Planin kautta saamme vuosittaisen raportin kummityttömme voinnista ja alueen oloista.
Kerhollamme on kummivastaava, joka pitää yhteyttä Planin asiakaspalvelun kautta paikalliseen
kummivastaavaan. Plan on informoinut Prashanin voinnista ja samalla olemme saaneet tietoa
koko yhteisön oloista.

Olemme sitoutuneet kuukausiavustukseen, kunnes tyttömme täyttää 18 vuotta. Prashani on nyt
13-vuotias ja kirjoittaa ja piirtää itsekin terveisiä.

Koemme, että avustuksemme on mennyt perille zonta-hengessä.
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9  KAPUA-PROJEKTISTA
Sirkka Sainio

KAPUA – haasta itsesi hyvään!

Välillä pysähdyn miettimään, miten itsestään selvänä pidämme,
että meillä kaikilla on mahdollisuus käydä koulua ja opiskella.
Saamme puhdasta vettä sekä kylmänä että lämpimänä. Meillä on terveydenhuolto järjestetty ja
meillä on hyvin monella työtä. Me elämme itsenäisessä Suomessa kaikkine oikeuksinemme ja
myös velvollisuuksinemme. Meidän perusasiamme on kunnossa. Kaikilla asiat eivät ole näin.
Haluan auttaa ja olen kiitollinen siitä, että olen voinut olla mukana omalta pieneltä osaltani Kapua-
kampanjassa. Kun autamme lapsia, nuoria ja naisia, uskon siihen, että tulevaisuus on askel
askeleelta parempi.

KAPUA on merkinnyt minulle Kiipeämistä, Auttamista, Pohdintaa, Uusiutumista ja Ahkerointia. Mm.
näillä sanoilla voisin kuvata projektia, jossa olen ollut mukana sydämestäni. Kapuaan minut ohjasi
zonta-ystäväni Salla Tuominen.

Kapua 2013 Guatemala – kampanjassa kerätyillä varoilla tuettiin nuorten ja naisten hyvinvointia ja
tasa-arvoa Guatemalassa, Nepalissa ja Keski-Aasiassa yhteiskumppaneiden Taksvärkki ry:n,
Väestöliiton ja Kynnys ry:n kanssa. Meidän 12 tavallisen suomalaisen naisen tutustumiskohteena
oli Guatemala, jossa saimme tutustua paikan päällä, miten keräämiämme varoja käytetään.
Matkan jälkeen saatoimme kaikki todeta, että keräämiämme varoja tarvitaan.

Varainhankinta on yksi Kapuan kulmakivistä ja siinä tarvittiin ahkerointia. Jokaisella kapuajalla oli
oma varainhankintatavoitteensa, jonka saavutin mm. osallistumalla myyjäisiin, järjestämällä
infotilaisuuksia, käymällä kirpputoreilla, järjestämällä arpajaisia ja saamalla tukea yrityksiltä ja
järjestöiltä. Mm. Pori I Zontakerholle olen kiitollinen saamastani tuesta, jonka saatoin toimittaa
eteenpäin.

Kapua 2013 Guatemala – kampanjasta odotin, että ryhmässä yhdessä tekemällä saamme pieniä
ihmeitä aikaan ja osaamme nauttia siitä, että meillä on mahdollisuus tutustua paikan päällä, miten
avustustoiminta auttaa nuoria ja naisia. Odotin myös, että saan matkalta eväitä reppuuni, jonka
kotona aukaisen ja voin kertoa muillekin kokemuksistani. Lisäksi odotin, että tämä kokemus
kasvattaa minua ihmisenä ja että tietoni Guatemalasta lisääntyy. Odotukseni täyttyivät monin
kerroin ja toivon, että olen voinut kertoa kokemastani muillekin.

Vapaaehtoistoiminta on tärkeää ja uskon, että se tekee osaltaan maailmasta hieman paremman
paikan. Vapaaehtoistyö vaikuttaa positiivisesti omaankin elämään. Vapaaehtoisena voi oppia uusia
asioita, tavata erilaisia ihmisiä ja saada onnistumisen kokemuksia sekä hyvää mieltä toimiessa
hyvän asian puolesta.

Matka tällä saralla jatkuu. Nyt kerään varoja yhdessä Zonta-kerho Iisalmen kanssa Helvi Sipilä
-rahastoon, johon kerääntyneet varat ohjataan Ruandaan Matyazon terveysasemalle. Zonta
International on toteuttanut Ruandassa yhteistyössä UNICEFin kanssa äiti-lapsi HIV (PMTCT)
-palveluohjelmaa jo vuodesta 2007 lähtien.  Haastankin teidät kaikki tekemään hyvää.
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10  MUODIN PYÖRTEISSÄ NOORMARKKU-VIIKOLLA
Maritta Muurinen

Pori I Zontakerho järjesti vuoden 2010 Noormarkku-viikolla
tapahtuman Muodin pyörteissä.
Noormarkun nimikkoviikon viimeisenä päivänä eli sunnuntaina
3.10.2010 toteutettu tapahtuma kiinnosti ja Noormarkun Klubille
saapui runsaasti yleisöä. 34. Noormarkku-viikko nivoutui osaksi 50. Porin Päivän tapahtumia. Porin
Päivän teemana oli Noormarkku – uusi osa Poria ja 30.9.–3.10. järjestettiin useita eri tilaisuuksia
eri puolella kaupunkia. Noormarkku kuuluu kerhon toimi-alueeseen, joten se oli oiva paikka
järjestää tilaisuus, joka pystyttiin toteuttamaan paljolti kerhon omien jäsenten ja heidän
edustamiensa yritysten avulla. Mukana muotinäytöksessä olivat
Cameo Boutique, Casa Ratsula, Kenkäpori, Kultasenpänliike
Esko Lindroos ja Lastenpuoti Tintti. Malleina oli kerhon jäseniä ja
heidän perheenjäseniään ja ystäviään. Mallien kampaukset ja
ehostuksen hoiti Fanletti. Näytöksestä moni sai vinkkejä tulevaan
pikkujoulukauteen ja talven pukeutumiseen. Syksyn trendisävy lila
oli hyvin esillä. Juhlamekoissa korostui naisellisuus ja tumman syvät
värit loistivat kauniina. Ilmeen viimeistelivät harkiten valitut korut. Hopea
oli korujen hittiväri tullen hyvin esiin tummista väreistä. Syystalven
2010/2011 hiukset olivat pitkät, kuitenkin sen verran lyhyet, että niihin
saatiin rakennetta ja muotoa ja erilaiset kimaltavat hiuskoristeet toivat
kampauksiin eloa.

Muotinäytöksen lisäksi pidettiin taidehuutokauppa: Matti Niemelän
meklaroimana Anja Karkku-Hohdin maalaama ja lahjoittama taulu
Neljä vuodenaikaa herätti kiinnostusta ja taulun sai omaksi 800 euron
hintaan kerhon entinen jäsen Liisa Rajala. Aiheen tauluun Anja sai
visakoivusta eli Zonta-puusta, jonka kerho istutti syksyllä 2009
Herralahden/Kuninkaanhaan puistoon. Tällöin zontat kirjaimellisesti
juurruttivat toimintansa Poriin. Mainittakoon vielä, että myös Porin
Päivän 2010 julisteen oli suunnitellut kerhomme kunniajäsen Anja
Karkku-Hohti. Hyväntekeväisyystilaisuuden ohjelmaan kuului myös
kahvitarjoilu ja arpajaiset, joihin kerhon jäsenet olivat itse lahjoittaneet ja saneet lahjoituksina eri
yrityksiltä palkintoja. Tilaisuuden juontajana oli Rakastajat-teatterin suosikkinäyttelijä Miia
Lindström. Muodin pyörteissä -tuotosta lahjoitettiin osa Naisten pankkiin ja osa paikallisiin
kohteisiin.

11  ALKUAJAN AJATUKSIA
Leena Tuominen

Liityin Pori I Zontakerhoon vuoden 2012 alusta silloisen puheenjohtajan, Pirjo
Aaltoväreen, aktiivisen jäsenhankinnan seurauksena. Naisten ja tyttöjen hyvinvoinnin
edistäminen tuntui ja tuntuu vieläkin arvokkaalta tavoitteelta kaltaiseni feministin
ajatusmaailmassa. Käytännössä toiminta on todella ollut uskonnollisesti ja poliittisesti
puolueetonta. Noin kolmenkymmenen naisen yhteistoiminnassa on huumorintaju ollut
olennainen yhdessäolon ja tekemisen mauste. Toimintaan tuntuu kuuluvan amerikkalaistyylinen
asenne rahan keräämiseen ja lahjoittamiseen, ja tässä on pohjoismaisen hyvinvointivaltion
kulttuurin tuotteella ollut totuttelemista. Kolikon kääntöpuolena on kuitenkin, että tässä toiminnassa
”you put your money where your mouth is”. Toiminta ei siis perustu tyhjiin korulauseisiin.
Maailma ei ole naisten oikeuksien, ihmisoikeuksien suhteen koskaan valmis. Yhdessä toimimalla
asioita voi kuitenkin viedä pieni pala kerrallaan eteenpäin. Antaessaan saa – tämäkään ei ole
elämässä merkityksetön lause. Toiminta zontana on tapa pyrkiä muuttamaan maailmaa ilman
vallankumousta ja ilman viholliskuvia.
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12  ZONTA-PUUN HAVINAA
Pirkko Lilja

Pori I ja Pori II Area Zontakerhot juhlistivat Zonta International
-järjestön 90-vuotispäivää istuttamalla Kuninkaanhaan puistoon
visakoivun.
 ”Se kuvastaa visakoivun sitkeydellä sitä työtä, mitä menneet ja
tulevat zontat tekevät kaikkien tyttöjen ja naisten aseman paranta-
miseksi." (Erja Lindholm).

Ajatus nimikkopuun istuttamiseen tuotiin aina ideoita pursuvan Erjan
ja muiden sisarten mukana Viljandin piirikokouksesta (2008). Zonta-puita
on istutettu Viron ohella myös muissa maissa puistoihin, ruusutarhoihin ja
puutarhoihin.
Puu istutettiin marraskuun viidentenä päivänä 2009 Kuninkaanhaan puistoon, jossa sijaitsee
perustajajäsenemme Irja Kärkkäisen johtama entinen Porin tyttölyseo. Kastajaiset pidettiin
9.11.2009 puulla käynnin ja Porin Klubilla juotujen kahvien kruunamana.

Puun yhteyteen saatiin Porin kaupungilta muistokiveksi Satakunnan maakuntakivi, Satakunnan
hiekkakivi, joka sijoitettiin paikalleen 27.10.2010. Reunaan piti tulla musta liuskekivilaatoitus ja
seulanpääkivenä piti olla ”Järilän punainen”. Koska kaikki ei mene ihan niin kuin haaveissa
suunnitellaan, tilalle tuli kauniita mukulakiviä, joiden sijoittelussa voidaan nähdä rauhan symboli.
Puun edustan mukulakivet ja muut pikkukivet saatiin paikoilleen 6.7.2011. Ympärille istutettiin 32
valkoista lumopensasangervoa 23.8.2011. Viimeisenä silauksena levitettiin kuorikate rikkaruohoja
vastaan 16.8.2012. Laatta kaiverruksineen saa vielä odottaa vauraampia aikoja.

Silloin, 16.8.2012, leppeänä ja kauniina elokuisena iltana kerhot viettivät yhdessä projektin
päätteeksi piknik-kokousta Zonta-puun ja muistokiven ympärillä. Hiljaiset toivomukset lensivät
visakoivun oksien ja lehtien havinassa kaikkialle maailmaan Helvin esittämän Taukotulilla-runon
saattelemina.

Suuret kiitokset asiaa junailleille Erjalle ja Helville, jotka
talkoissa oheisessa kuvassa.

Samoin kiitokset myös kaikille avustajille ja lahjoittajille.
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KUVA-AINEISTO

Sisarten albumit

Kansi: Taiteilija Anja Karkku-Hohti

LÄHTEET

Kerhon arkistot

Sisarten kirjoitukset

Haastattelut


